
Opinia Stowarzyszenia Osób Niepełnosprawnych „Podkarpacie” skierowana do Senatu  RP ws. apeli 

i wniosków do art. 3 przyjętej przez Sejm RP w dniu 8 listopada 2013 r. tzw. ustawy okołobudżetowej. 

 

Szanowny Panie Marszałku, Szanowni Państwo Senatorowie, 

 

Podczas posiedzenia w dniach 4 i 5 grudnia 2013 r. Senat RP rozpatrzy m.in. ww. art. 3 ustawy  

okołobudżetowej, który będzie miał duży wpływ na dalsze zatrudnianie osób niepełnosprawnych.  

W związku z tym do Senatu wpływa cały szereg apeli, wniosków i poprawek autorstwa organizacji 

pracodawców, mających w głównej mierze zaspokoić ich oczekiwania finansowe wobec PFRON w temacie 

wysokości dofinansowań do wynagrodzeń pracowników niepełnosprawnych. 

 

Niestety dobro samych ON-pracowników jest w  ww. pomijane lub wręcz lekceważone i godzące wprost w 

nasze interesy i dalszą pracę. Przykładem tegoż jest poprawka Polskiej Organizacji Pracodawców Osób 

Niepełnosprawnych do ww. art. 3, zakładająca zmianę art. 22 ustawy o rehabilitacji (Dz. U. z 2011 r. Nr 127, 

poz. 721, z późn. zm.) polegającą na ograniczeniu możliwości obniżenia obowiązkowej wpłaty na PFRON 

tylko do 30% wartości faktury z tytułu zakupu produkcji lub usługi u uprawnionych sprzedawców. 

 

Szanowny Panie Marszałku, Szanowni Państwo Senatorowie, bardzo prosimy o odrzucenie tej poprawki, 

gdyż jej przyjęcie spowoduje radykalne zmniejszenie zatrudnienia najsłabszych ON -pracowników,  

o których mowa w ww. art. 22, tj.: 

- osób niepełnosprawnych zaliczonych do znacznego stopnia niepełnosprawności 

- osób niewidomych, psychicznie chorych lub upośledzonych umysłowo lub osób z całościowymi 

zaburzeniami rozwojowymi lub epilepsją – zaliczonymi do umiarkowanego stopnia niepełnosprawności. 

 

Stanie się tak dlatego, iż wg ww. art.22 sumaryczna kwota obniżeń obowiązkowych wpłat na PFRON jakie 

może udzielić uprawniony sprzedawca jest proporcjonalna do płac, a więc i do zatrudnienia ON.  

Proporcjonalność odpisu i zatrudnienia (wynikające z ustawy) oznacza że jak zmniejszymy odpis to 

zmniejszymy zatrudnienie. Inaczej mówiąc pomysłodawcy, którzy proponują zmniejszenie wielkości odpisu 

jednocześnie mówią: redukujcie zatrudnienie.  

 

Szanowni Państwo, art. 22 ustawy o rehabilitacji (w obecnym brzmieniu) jest  jedynym narzędziem 

„motywującym” pracodawców do jak najliczniejszego zatrudniania ON z najcięższymi 

schorzeniami na godnych warunkach płacowych.  

 

Ograniczenie wysokości tej ulgi, tylko do 30% wartości faktury z tytułu zakupu produkcji lub usługi  

u sprzedającego sprawi, że pracodawcy ci ograniczą zatrudnienie ww. ON tylko do wielkości pozwalającej 

„zabezpieczyć” ten 30% odpis. W obliczu tego faktu, hasło z internetowej strony głównej organizacji 

POPON: „BRONIMY MIEJSC PRACY OSÓB NIEPEŁNOSPRAWNYCH” jest jakimś nieporozumieniem. 

 

Równie negatywnie oceniamy wniosek Pracodawców RP Osób Niepełnosprawnych, gdyż wizja pracy po 

280 godz./miesiąc za płacę – 4 zł/godzinę jest porażająca.  

 

Szanowny Panie Marszałku, Szanowni Państwo Senatorowie, reasumując chcielibyśmy wyraźnie 

zaznaczyć, że SON „Podkarpacie” zrzeszające w głównej mierze pracujące ON poruszające się na wózkach 

inwalidzkich, jednoznacznie opowiada się za poprawką Ogólnopolskiej Bazy Pracodawców Osób 

Niepełnosprawnych wnoszącej o wydłużenie „vacatio legis” wprowadzonych przez Sejm zmian w art.3 

zmian do jednego roku. 

 

Czas ten (korzystny dla finansów PFRON) pozwoli wszystkim zainteresowanym stronom na spokojny 

dialog, którego efektem będą - akceptowalne społecznie, zmiany systemowe dot. wspierania zatrudnienia 

niepełnosprawnych pracowników. 

 

Z wyrazami szacunku i nadziei 

Ryszard Dzik, Prezes Stowarzyszenia Osób Niepełnosprawnych „Podkarpacie” 

Jasło, 2 grudnia 2013 r. 
 

PS. Ministerstwo Pracy, w temacie radykalnych cięć dofinansowań, o których mówi art.3 ww. ustawy 

okołobudżetowej, bardzo często „podpiera się” bezkrytycznym poparciem trzech organizacji pozarządowych ON. 

Pragniemy również zaznaczyć, że wpływ na ww. „poparcie” może mieć fakt, że organizacje te w 90% swoich 

przychodów zawdzięczają dotacjom budżetowym i unijnym - co wynika z ich sprawozdań finansowych. 


